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Аннотация: Цель настоящего исследования заключается в проверке гипотезы о том, что
обеспечения развития физических качеств обучающихся образовательных организаций
системы МВД России на уровне, необходимом в профессиональной деятельности
сотрудника ОВД, возможно в короткое время, в условиях ограниченного пространства и
материально-технического обеспечения на основе применения методик
функционального многоборья. При правильном построении тренировочного процесса на
основе таких методик соответствующие показатели возрастают весьма значительно по
сравнению с традиционным подходом к физической подготовке обучающихся. Предметом
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исследования являются методики функционального многоборья, базирующиеся на
тренировочных средствах гиревого спорта, принимаемые для внедрения в
образовательный процесс с курсантами и слушателями образовательных организаций
системы МВД России (на примере Рязанского филиала Московского университета МВД
России имени В.Я. Кикотя). В процессе исследования применены методы наблюдения,
обобщения независимых характеристик, изучения передового педагогического опыта,
эксперимента, обобщения, конкретизации. Автор доказывает, что воспитание
физических качеств обучающихся в образовательных организациях системы МВД России
отличается качественной спецификой, обусловленной потребностью во всестороннем
физическом развитии, как в части силы, выносливости, быстроты и ловкости, так и
применительно к овладению навыками тактико-технической подготовки. При этом
нормативно установленные требования к уровню физического развития и порядку
проверки степени сформированности соответствующих физических качеств нередко
толкуются как средство ограничения используемых для решения соответствующих задач
методик. Обосновывается, что такой подход не является ни строго обязательным, ни
отвечающим потребностям физического развития сотрудников ОВД на современном
этапе. Новизна исследования определяется содержанием апробированной методики и
обоснованием эффективности ее применения в условиях ограниченности
организационно-технических ресурсов и бюджета времени, отводимого на развитие
необходимых в деятельности сотрудника ОВД физических качеств.
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подготовка, сотрудник полиции, гиревой спорт, тренировочные комплексы, системы
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This article was previously published in Russian in the journal Pedagogy and Education,
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Introduction

Physical education among cadets and trainees studying in Russia’s Ministry of Internal
Affairs’ educational institutions is characterized by qualitative specifics due to the need for
comprehensive physical development, both in terms of strength, endurance, speed, and
dexterity and in relation to mastering the skills of tactical and technical training. Such skills
are a prerequisite for the lawful use of physical force by an employee of the internal affairs
bodies (hereinafter referred to as ATS) (particularly, fighting techniques). For this reason,
the staff of the departments responsible for physical training face a special task: to ensure
the harmonious development of not only the physical but also the tactical qualities of
students.

It should be noted that the mechanism for solving this problem is laid down in the Order of
the Ministry of Internal Affairs of Russia No. 44 dated February 02, 2024 "On Approval of the
procedure for organizing personnel training to fill positions in the internal Affairs bodies of
the Russian Federation," the content of which sets out the types of physical exercises
aimed at developing the physical qualities necessary in the professional activity of a
Department of Internal Affairs employee. Since checking students' physical development is
carried out in accordance with this regulatory legal act, primary attention in the educational
process is traditionally given to the physical exercises mentioned in it. Limiting the means
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of physical education of cadets and trainees of educational organizations of Russia’s
Ministry of Internal Affairs to standard physical exercises is neither strictly mandatory nor
does it meet the needs of the physical development of police officers at this present stage.

On the contrary, the scientific substantiation of such approaches to the organization of
physical training, which could combine modern programming options for training, ensuring a
high interest of students in the development and improvement of physical qualities, and
regulatory requirements for the quality of training of police officers, is of particular
relevance. It is important to remember that diversifying the training process is not always
necessary to resort to complex logistics (equipment). In particular, sports equipment such
as a kettlebell can be considered one of the most accessible and effective tools for
developing physical qualities. Currently, the field of its practical application is not limited to
kettlebell lifting; in particular, a significant number of training complexes (systems) using

kettlebells have been proposed [2, p. 396]; [12, p. 90]; [15, p. 425]. A classic kettlebell can have
the following weight characteristics: 16 kg, 24 kg, and 32 kg.

From the perspective of physical education opportunities for students, using kettlebells as
sports equipment has several advantages. In particular, this piece of equipment is compact,
and its use in training does not require special space organization. The equipment used is
minimal: it includes a crossbar, a platform of 10 by 10 meters, and paired kettlebells
weighing 16, 24, and 32 kg.

Considering the above, the purpose of this study is to test the hypothesis that ensuring the
development of students' physical qualities to the level necessary for the professional
activity of an interior ministry employee is possible in a short time, in conditions of limited
space and logistical support, through the use of functional all-around techniques based on
kettlebell training equipment.

W ith the correct construction of the training process based on such techniques, the
corresponding indicators increase significantly compared to the traditional approach to
students' physical training of students. The research aims to develop and improve students'
physical qualities. The subject of the study is the methods of functional, all-around
kettlebell training equipment, adopted for implementation in the educational process with
cadets and students (using the example of the Ryazan branch of the Moscow University of
the Ministry of Internal Affairs of Russia named after V. Ya. Kikot).

Research methodology

During the research, observation methods, generalization of independent characteristics,
study of advanced pedagogical experience, experiments, generalization, and concretization
were applied. The result is a set of indicators confirming the effectiveness of using
functional, all-around programming systems with elements of kettlebell lifting to develop
student strength and endurance.

Two groups of students were formed to conduct the study: Group A and Group B.

Group A trained using the kettlebell program, which was based on the principles of
programming the training process in a functional, all-around manner. In group B, physical
training classes were organized according to traditional methods of developing police
officers' physical qualities.

In group A, the students performed the following special tasks:

Task 1. Complete three rounds:
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1.1. 20 squats with a kettlebell on the chest of 16 kg.

1.2. 40 body lifts on the press while lying on the floor.

This task involved extensive work in which it was allowed to break up the repetitions until
the required amount was set in the movements. The task was to work in the same high-
speed mode. The weight of the kettlebell in this assignment was heavy (taking into account
the level of training, weight, and well-being of the trainee).

Task 2. Complete six laps:

2.1. 7 burpees with a 24 kg kettlebell swing.

2.2. 10 pushes of a 24 kg kettlebell.

This task required performing it in one high-speed mode without maximum effort. The
weight of the kettlebell varied depending on the trainee's training, weight, and well-being.

Task 3. Complete three rounds, during which 120 repetitions are scored—mahi kettlebell.

For this task, it was necessary to work all three rounds without putting the kettlebell on the
floor while changing hands at random. The kettlebell is light in weight.

Task 4. Complete the ladder for the time 11-10-9-8-7...1:

4.1. Burpees.

4.2. Mach weights 24/32 kg.

Task four was a milestone control carried out at the beginning and end of the experiment
(see the results in Appendix No. 1).

Special tasks were performed in group A either at the end of the lesson or in its central
part. They involved developing complex technical actions, such as fighting techniques.

In the second part of the experiment, training process programming systems developed in
the functional all-around system were used, such as AMRAP (as many rounds as possible or
as many as you can complete), EMOM (every minute on the minute), Metcon (metabolic
conditioning workout—training in metabolic conditioning).

Special tasks in group A in the second part of the experiment included:

Task 1:

Perform AMP for 5 minutes.

1.1 Demonstration of wrestling techniques—one technique (depending on the lesson's
topic).

1.2 10 kettlebell thrusts (five with the right hand and five with the left hand without placing
the kettlebell on the floor).

This task aimed to gain as many kettlebell thrusts as possible in five minutes without
losing quality in performing combat techniques.

Task 2. Complete EMOM 10:
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2.1. Demonstration of wrestling techniques—one technique (depending on the lesson's
topic) plus six kettlebell swings (three with the right hand, three with the left hand).

Task 3. Tabata 20 rounds:

3.1. Speed fighting techniques (depending on the lesson's topic).

3.2. Jerk the kettlebell with your right hand.

3.3. Jerk the kettlebell with your left hand.

3.4. Push with the left hand.

3.5. Push with the right hand.

The results of the study and their discussion

Table No. 1. Group A boundary control tests

№ 1 Boundary control testing
(lead time)

2 Boundary control testing
(lead time)

Subject 1 17.54 11.01
Subject 2 17.32 10.42
Subject 3 16.45 10.19
Subject 4 18.03 10.54
Subject 5 16.45 11.02
Subject 6 17.11 10.21
Subject 7 19.32 15.21
Subject 8 21.02 16.11
Subject 9 19.21 16.33
Subject 10 18.45 14.55
Subject 11 17.11 10.32

Table No. 2. Comparative analysis of the intermediate certification of groups A and B

No. p / p category Group A (scores in
three standards
strength, speed,

endurance)

Group B (scores in
three standards
strength, speed,

endurance)

Percentage
difference in

progress

A/B
1 The listener (W) 155 178 10/12
2 Listener (M) 176 190 11/12
3 Listener (M) 179 195 5/12
4 Listener (M) 171 199 5/11
5 Listener (M) 185 187 5/5,5
6 Listener (M) 178 188 5,5/10
7 Listener (M) 179 179 5/5
8 Listener (M) 182 194 10/17
9 Listener (M) 176 187 5,5/10
10 Cadet (W) 175 186 3/10
11 Cadet (M) 199 197 12/11
12 Cadet (M) 174 186 2/10
13 Cadet (M) 188 191 10/12
14 Cadet (M) 211 187 25/10
15 Cadet (M) 173 189 2/11

10.25136/2409-8736.2025.1.73575 Современное образование, 2025 - 1

48



15 Cadet (M) 173 189 2/11
16 Cadet (M) 170 203 1/20
17 Cadet (M) 187 198 10/17
18 Cadet (M) 171 186 1/10
19 Cadet (M) 172 181 1/9
20 Cadet (M) 177 212 6/24
21 Cadet (M) 174 188 2/10

Analyzing the data from the experiment, it should be noted a significant increase in both
the strength qualities and endurance of the students of group A compared to the students
of group B according to Table No. 1. In the experimental group, there is also an increase in
the quality of the application of technical actions, and, consequently, a higher level of
development of such physical qualities as speed and coordination (Table No. 2). It should
be assumed that the detected positive effect is due not only to the effectiveness of
functional all-around systems in comparison with traditional methods of developing physical
qualities in general, but also to the fact that the variety, visibility and simplicity of the
organization of the training process, qualitative improvement of body structure in a short
time additionally motivate cadets and students of educational organizations of the Ministry
of Internal Affairs of Russia to targeted physical improvement.

Comparing the results obtained with other approaches proposed in doctrinal sources, it is
impossible not to pay attention to the fact that, in recent years, very significant attention
has been paid to applying functional all-around techniques in Russia's Ministry of Internal
Affairs's system. At the same time, the use of elements of the training process
programming systems developed in this sport is recommended as a means of educating a

harmoniously developed student's personality [1, p. 115], forming psychological stability,
creating conditions for independent physical improvement and maintaining the necessary

level of physical fitness [5, p. 7]; [7, c. 105]; [8, p. 247]. At the same time, when arguing for the

need for such use, specific training complexes are either not given at all [6, p. 218], or they
are justified with meaningful content that does not take into account the regulatory
requirements for the activities of police officers (including their level of physical fitness and
the procedure for verifying compliance with their position in this part), organizational and
technical conditions of activity of Russia's Ministry of Internal Affairs' educational
organizations.

For example, for physical training classes with cadets and trainees, using training
complexes that include barbell exercises performed individually by each student, exercises

using a rowing machine, etc., is recommended [3, p. 75]; [9, p. 136]; [11, p. 24]; [13, p. 322].
Another problem is the availability of numerous recommendations for implementing complex
coordination exercises in the students' independent work process. In particular, we are
talking about the elements of weightlifting (push, jerk, etc.), gymnastics (forceful exits,
hand walking), etc. exercises that require lengthy preliminary training under the guidance

and supervision of a personal trainer [4, p. 106]; [10, p. 219]; [14, p. 85]; [16, p. 333]. These
recommendations, although they correspond to the idea of functional all-around as a
complex sport that includes elements of several different sports disciplines, are almost
impossible in terms of safety requirements, lack of opportunities for individual monitoring of
each student in the process of independent work, as well as the need to develop, in
addition to physical qualities, unique skills and abilities in the field of applying wrestling
and combat techniques.

Conclusion
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Considering the above, the private methodology presented in this article, which has been
tested in the educational process and has proven highly effective, compares favorably with
other proposed options. W ith its help, achieving the goal of developing physical qualities at
the level necessary in the professional activities of an internal affairs officer becomes
possible in the conditions of a limited budget of time allocated to developing the physical
qualities of students (compared with the time allocated to mastering combat techniques of
wrestling), and with a minimal amount of special equipment. The novelty of the research is
determined by the content of the proven methodology and the justification of the
effectiveness of its application in the given conditions. The obtained results also allow us
to identify several areas for further research, including substantiation of options for using
elements of the training process programming systems AMRAP, EMOM, Metcon in the
educational process with cadets and students of universities of the Ministry of Internal
Affairs of Russia based on existing physical education and sports equipment (its varieties),
and evaluation of the effectiveness of such use in terms of regulatory requirements for the
level of development of individual physical qualities of police officers (strength, speed,
endurance).
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базирующихся на тренировочных средствах гиревого спорта. Данный вопрос
исследования является актуальным.
В статье авторы ссылаются на нормативно-правовую базу, а именно: приказ МВД России
№ 44 от 02 февраля 2024 г. «Об утверждении порядка организации подготовки кадров
для замещения должностей в органах внутренних дел Российской Федерации», в
содержании которого закреплены виды физических упражнений, направленных на
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развитие физических качеств, необходимых в профессиональной деятельности
сотрудника ОВД.
В качестве научной новизны авторы указывают содержание апробированной методики и
обоснование эффективности ее применения в заданных условиях.
Практическая значимость четко обоснована и заключается в обосновании эффективного
использования в процессе развития физических качеств курсантов образовательных
организаций системы МВД России такого спортивного снаряда, как гиря. В настоящее
время область его практического применения не ограничивается гиревым спортом, в
особенности, значительное число тренировочных комплексов (систем) с использованием
гирь предложено в функциональном многоборье.
Статья по объему соответствует рекомендуемому объему от 12 000 знаков. 
Стиль и язык изложения является достаточно доступным для широкого круга читателей.
Авторами статьи проведен аналитический обзор отечественной литературы.
К недостаткам можно отнести следующие моменты: не сформулирован объект
исследования; статья не структурирована (не выделены введение, внутреннее членение
основной части, выводы или заключение). 
Возможно будет целесообразным добавить в водную часть статьи краткое рассмотрение
истории вопроса для подведения к современному положению дел и обоснованию
актуальности рассматриваемой проблемы. Также будет целесообразным добавить о
перспективах дальнейшего исследования. 
Также имеет смысл краткий анализ передового зарубежного опыта в рассматриваемом
вопросе.
Рекомендуется сформулировать объект исследования; структурировать статью (выделить
введение, внутреннее членение основной части, выводы или заключение). 
Статья «Применение методик функционального многоборья, базирующиеся на
тренировочных средствах гиревого спорта, в процессе физической подготовки
курсантов и слушателей образовательных организаций системы МВД России» требует
доработки по указанным выше замечаниям. После внесения поправок рекомендуется к
повторному рассмотрению редакцией рецензируемого научного журнала.

Результаты процедуры повторного рецензирования статьи

В связи с политикой двойного слепого рецензирования личность рецензента не
раскрывается. 
Со списком рецензентов издательства можно ознакомиться здесь.

На рецензирование представлена статья «Применение методик функционального
многоборья, базирующиеся на тренировочных средствах гиревого спорта, в процессе
физической подготовки курсантов и слушателей образовательных организаций системы
МВД России». Работа содержит постановку проблемы, проведение теоретического
обзора и представлены результаты эмпирического исследования.
Предмет исследования. В центре внимания автора находится проверка гипотезы о том,
что обеспечение развития физических качеств обучающихся образовательных
организаций системы МВД России на уровне, необходимом в профессиональной
деятельности сотрудника ОВД, возможно в короткое время, в условиях ограниченного
пространства и материально-технического обеспечения на основе применения методик
функционального многоборья, базирующихся на тренировочных средствах гиревого
спорта. В том случае, если правильно выстроен тренировочный процесс на основе таких
методик, то соответствующие показатели возрастают значительно по сравнению с
традиционным подходом к физической подготовке обучающихся.
Методология исследования. В исследовании были использованы следующие методы:
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наблюдение, обобщение независимых характеристик, изучение передового
педагогического опыта, эксперимент, обобщение, конкретизация.
Актуальность исследования. Актуальность исследования опосредована тем, что особую
актуальность в настоящее время составляет научное обоснование таких подходов к
организации физической подготовки, которые могли бы соединить в себе современные
варианты программирования тренировочного процесса, обеспечивающие высокую
заинтересованность обучающихся в развитии и совершенствовании физических качеств,
и нормативные требования к качеству подготовки сотрудников ОВД. С точки зрения
возможностей для физического воспитания обучающихся образовательных организаций
системы МВД России использование гирь в качестве спортивного снаряда имеет ряд
преимуществ.
Научная новизна исследования заключается в том, что рассмотрен процесс развития и
совершенствования физических качеств обучающихся образовательных организаций
системы МВД России. Особое внимание уделено изучению методик функционального
многоборья, базирующихся на тренировочных средствах гиревого спорта, принимаемых
для внедрения в образовательный процесс с курсантами и слушателями
образовательных организаций системы МВД России.
Стиль, структура, содержание. Стиль изложения соответствует публикациям такого
уровня. Язык работы научный. Структура работы четко прослеживается, автором
выделены основные смысловые части. Логика в работе представлена. Содержание
статьи отвечает требованиям, предъявляемым к работам такого уровня. Объем работы
достаточный для того, чтобы раскрыть предмет исследования. В исследовании были
рассмотрены следующие позиции: краткий теоретический анализ, описана методология
и результаты проведенного исследования и т.д.
Библиография. Библиография статьи включает в себя 16 отечественных источников,
большая часть из которых издана за последние три года. В список включены, в
основном, статьи и тезисы, а также учебно-методические издания. Источники
оформлены корректно и однородно.
Апелляция к оппонентам. 
Рекомендации: провести более подробный теоретический анализ источников,
рассматривающих затронутую проблему, а также более подробно описать результаты
эмпирического исследования и их анализ.
Выводы. Проблематика затронутой темы отличается несомненной актуальностью,
теоретической и практической ценностью. Статья будет интересна специалистам,
которые занимаются проблемами физической подготовки курсантов и слушателей
образовательных организаций системы МВД России. Затронутая проблема была
рассмотрена через призму использования методик функционального многоборья,
базирующиеся на тренировочных средствах гиревого спорта. Статья может быть
рекомендована к опубликованию. Однако важно учесть выделенные рекомендации и
внести соответствующие изменения. Это позволит представить в редакцию научно-
методическую и научно-исследовательскую работу, отличающуюся научной новизной и
практической значимостью.
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